
P L Z E Ň S K É  D I E C É Z E

V rubrice Co se stalo přinášíme 
střípky vzpomínek na vybrané 
letní akce od Cyklopoutě přes 
ÚLeT pro mladé až po Komunio.

Devadesátá léta byla dobou 
společenských proměn, kdy 
jsme potřebovali trochu času 
se zorientovat, z let, kdy Církev 
byla „zatlačena do kostelů 
a její život byl omezen na 
bohoslužby“ – říká Růženka 
Smolková v rozhovoru, který 
mapuje nejen založení diecéze ale 
i její více než třicetileté působení 
na biskupství plzeňském.
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 „Mistře, kde bydlíš? Pojďte a uvidíte...“ (Jan 1,38–39)

Sobota 14. září 2024

9:45        zahájení u kříže
10–11:30 program pro děti (6–11 let)   Eliška Popelková
10:00         O Božím milosrdenství Pavel Hošek
10:45     synodní program
11:30     občerstvení
12:30       koncert dominikánský sbor Tučňáci
12–14       klášterní knihovna zdarma

13:00     pro manžele – „svědectví“ Levovi (seminář obnovy v Duchu)
Byrtusovi (manželské večery)
Strakovi (putování k Božímu milosrdenství)

Evangelium podle Hrabala Pavel Hošek
křížová cesta premonstráti
modlitba chval Radim Tlustý + friends
divadlo pro děti Divadélko Kuba

14:15         slavení eucharistie

do kláštera Teplá
Diecézní pouť



3Název kapitoly

K této úvaze mě docela překvapivě přiměl 
úryvek evangelia, kde se píše, jak Ježíš spal na 
lodi, která se zmítala ve veliké bouři. V červen-
covém Evangeliu pro každý den je ve slovech 
zamyšlení současně i krásné vysvětlení, že tím 
Ježíš nedává najevo lhostejnost, ale ukazuje, že 
má situaci pod kontrolou, ačkoli třeba vždycky 
nezasáhne hned. Pokud mu dáme důvěru, nikdo 
a nic nás nevytrhne z jeho náručí.

Tyto různé bouře na mě můžou útočit z každého 
rohu, jen já mám ale možnost se rozhodnout, 
komu podám svou ruku. A když už se do nějaké 
nepříjemné situace dostanu, je zase jen na mně, 
abych si uvědomila, jestli se Ho pořád ještě 
držím. Toto je někdy opravdu těžká, ale zároveň 
krásná zodpovědnost. Není to o tom, že budu 
jen ležet a čekat, že mě z toho Pán „vyseká“, 
já mu pak v modlitbě vzdám díky a pojedeme 
dál. Naopak, je to o velmi aktivní spolupráci, 
budování vztahu a neustálém uvědomování 
si, že On je tím nejlepším parťákem na tomto 

světě. Může to začít rozhodnutím, zda si k snídani 
dám bílý rohlík se salámem, nebo ovesnou kaši 
s ovocem, pokračovat přes úvahy o způsobu 
obživy a hlavně o psychickém přínosu mé práce 
pro mě a ostatní, až třeba po způsob vzdělávání 
dětí a nasměrování jejich budoucích životů. Tak, 
aby se z nás nestaly nesvéprávné bytosti, které 
jen čekají, až za ně někdo něco udělá, lhostejno, 
zda to bude systém, nebo Ježíš. Někdy může 
být velkým překvapením, do jakého dilematu se 
člověk může dostat, a to jak pro něho samého, 
tak i pro druhé. Najednou stojí před něčím, co 
by ještě před rokem zaručeně nikdy nechtěl, 
a teď to dokonce vidí jako skvělou možnost ke 
smysluplnému posunu, nebo jako jediné možné 
řešení těžké či nejasné situace. Nesuďme proto 
nikoho; nikdy nemůžeme vědět, jakou cestu má 
Pán připravenou pro něj ani pro nás samotné, 
jakým způsobem nás z té prudké bouře zase 
za našeho přičinění vytáhne.

Jitka Nekolová
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4 Co se stalo

Cyklopouť k rotundě svatých Petra a Pavla ve Starém Plzenci 

Koločava
Letos jsme se, již po třetí, zúčastnili letní rodinné dovolené s názvem Koločava, kterou pořádala 

Plzeňská diecéze. Pobyt se uskutečnil v bývalé tvrzi Březí u Čachrova, a jak již název napovídá, 
jedná se o dovolenou plnou cyklovýletů v romantickém prostředí Šumavského podhůří. 

Co se stalo



5

Cyklovýlety jsme krásně skloubili s objevováním okolí Čachrova a Velhartic, ale vydali jsme se 
i nasát atmosféru šumavských jezer. Výlety na kolech jsme absolvovali vždy během dopoledne, 
odpoledne jsme pak trávili v blízkém okolí Březí, kde měly děti prostor nejen ke společným hrám 
a tvoření, ale hlavně mohly v rámci celého pobytu poznat opravdovou zlatou horečku. Čekalo 
je nejen setkání s pravým zlatokopem, ale také měly dokázat to, co je pro zlatokopy typické: 
odvahu, trpělivost, soudružnost a vytrvalost. Odměnou jim pak bylo to, že jim zlatokop ukázal, 
jak se rýžuje zlato, a také jim prozradil tajné místo, kde se tento cenný kov nachází. Každé dítě 
mělo pak možnost si vše vyzkoušet na vlastní kůži...

Osobně musím říct, že to, jak má Plzeňská diecéze tento projekt propracovaný, je obdivuhod-
né. Je tu báječná parta lidí, bez kterých by to nešlo. Celým pobytem nás doprovázela úžasná 
Petra Koňaříková, která byla hlavní organizátorkou, vše pracně vymyslela a připravila. Další díky 
patří i jejímu muži, Marku Koňaříkovi, jenž měl pod palcem cyklovýlety a dokázal tak příjemně 
unavit nejen děti... Určitě nesmím zapomenout na duchovní doprovod Petra Bauchnera, také 
úžasného člověka, bez kterého by to nebylo ono... Velké díky patří i kuchařům, kteří nám po 
celý pobyt trpělivě a výborně vařili, dále Elišce Popelkové za báječný odpolední program pro 
děti, kdy si mohli rodiče odpočinout. A samozřejmě děkuji i těm, kteří za tímto projektem stáli, 
i když nebyli zrovna vidět...

Pokud budeme mít tu možnost, moc rádi se připojíme i příští rok, protože je zde nejen skvělá 
parta lidí, nádherná příroda, dobrodružství a smích snad na každém kroku, ale hlavně proto, 
že z této dovolené pak ještě dlouhou dobu čerpáme tu pozitivní energii a rádi vzpomínáme na 
vše, co jsme zažili...

Andrea Koudelková



Česko-německá pouť na Maxově

Tábory domažlické farnosti
Letos farnost Domažlice připravila pro děti dva tábory. První v Hojsově Stráži a druhý pětidenní 

příměstský tábor přímo v Domažlicích.

6 Co se stalo
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Anenská pouť na Tanaberku
První mše svatá se konala již v pátek 26. července v podvečer, kdy se v liturgii slaví svátek sv. Já-

chyma a sv. Anny, rodičů Panny Marie.  Kostel byl pro tuto pouť slavnostně a krásně vyzdobený. 
Tuto bohoslužbu celebroval P. Msgre. Miroslav Kratochvíl z Loučimi. P 

Hlavní sobotní slavnostní bohoslužba začala ve 13 hod a hlavním celebrantem byl P. Jakub 
Žákavec, rodák ze Kdyně, který v současné době působí v Praze ve farnosti Lhotka a Kunratice.  
Spolu s ním mši svatou celebroval Mons. P. Miroslav Kratochvíl. Na obou mších byla účast velmi 
hojná a kostel byl zaplněný.

Mše svatá nebyla jediným programem poutě na Tanaberku. Hned po ukončení bohoslužby 
zahrál venku v altánu dvouhodinový koncert dechový orchestr Pištíci ze ZUŠ Kdyně pod vedením 
pana učitele Josefa Tíkala. Zahráli k poslechu i pro radost všem divákům.

Občerstvení zajišťovalo již tradičně ZOD Mrákov a bylo vynikající. Ochutnat jsme mohli   grilo-
vané maso, klobásy, koláče a různé druhy nápojů. 

Součástí poutě byly i Anenské trhy. Nakoupit jsme si mohli perníčky z Chodska od paní Flieglové, 
šperky od paní Hruškové nebo vitráže od paní Aleny Marcelové.

Závěr pouti se uskutečnil opět v podvečer v kostele, kde vystoupil soubor Kolegium pro duchovní 
hudbu Klatovy se skvělým barokním koncertem. Pohoštění nachystal Zeos Kdyně.

Pouť zakončili v neděli poutníci z Bavorska, sousedé z Eschelkamu. Německou mši zde v kostele 
sv. Anny celebroval P. John Massawe.

Martina Matějková

ÚLeT
Březí u Čarchrova letos poprvé hostilo ÚLeT. Na přelomu července a srpna sem přijelo 

30 účastníků ve věku od 14 do 18 let a 12 členů týmu. Společně prožili krásný týden, který byl 
plný sdílení, modlitby i různorodých odpoledních programů (od výletu přes lanové překážky až 
po kurz první pomoci).



8 Dopis do farnosti

V Chodově dne 28. dubna 2024

Milý Otče Petře, milý Otče Ireneuszi, milá 
chodovská farnosti, 

pokračuji ve svých vizitacích v sokolovském 
vikariátu a bylo pro mne radostí strávit čas ve 
Vaší farnosti.

Nejprve bych se chtěl omluvit, že jsem na-
konec byl nucen spojit návštěvu Vaší farnosti 
s vizitací farnosti, ve které bydlí Vaši kněží, tedy 
Sokolova. Důvodem byl pohřeb mého přítele 
pana doktora Barsy v Liberci, který jsem vedl. 

Přesto ale nemám pocit, že bych neměl 
možnost nadýchnout se atmosféry, ve které 
zde v Chodově jako společenství seser a bratří 
katolického společenství žijete. Setkání s Vaší 
pastorační i ekonomickou radou bylo skvělé 
nejen díky velké pohostinnosti, která naše 
společné povídání provázela, ale především 
díky tomu, co vše zajímavého jsem mohl bě-

hem společných chvil slyšet i navnímat. A navíc 
budeme mít možnost společně strávit čas teď 
po mši svaté při následném obědě, a tak budu 
mít možnost s Vámi ještě pobýt. 

Přiznám se, že jsem k Vám sem do Chodova 
mířil s určitou obavou, neboť patříte k nemnoha 
farnostem, které v posledních letech zažily rela-
tivně časté výměny duchovních, kteří se u Vás 
moc neohřáli, což i já vnímám jako nešťastné. 
Nicméně věřte mi, že hledání fungujících kom-
binací v ustanovování duchovních je natolik 
náročná disciplína, že se mnohdy i rychlým 
změnám není možné vyhnout při sebevětší snaze 
směřovat k stabilním ustanovením duchovních.

O to větší jsem měl radost, že jsem se v členech 
obou rad setkal s lidmi pozitivně naladěnými, 
kteří mi vyprávěli o mnoha dobrých věcech, 
které se ve Vaši farnosti dějí. Slyšel jsem o pra-
videlném pořádání Noci kostelů, o nedělních 
setkáních po mši svaté na faře při kávě, o akcích 

Biskup Tomáš se v rámci kanonických vizitací vydal v dubnu do far-
nosti Chodov. Níže vám předkládáme jeho dopis, který adresuje této 
farnosti.

Dopis do farnosti Chodov
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Křesťanské akademie, o výborné spolupráci 
ekumeny, o Vašich poutních výjezdech ať už 
po vlastech českých, nebo do zahraničí, o spo-
lečenství matek a živého růžence či o 3. řádu 
svatého Františka a charitním šatníku. Hezké 
bylo slyšet i o věrném nasazení paní Marty při 
krášlení Vašeho kostela květinami. 

Moc mne také potěšilo, že jste hovořili o pozi-
tivech, která přišla s novými kněžími: o farních 
listech, které jste nikdy předtím neměli, o skvělých 
kázních Otce Petra i o jeho aktivní snaze zabývat 
se smysluplnou ekonomikou i budoucností Vaší 
farní budovy v situaci, kdy je přinejmenším ve 
středním horizontu nanejvýše pravděpodobné, 
že zde kněz nebude bydlet. Potěšil mne i záměr 
jednoho z členů pastorační rady uvažovat o 
založení buňky Kolpingova díla, což bych samo-
zřejmě podpořil, jestliže by se našlo dostatek 
lidských sil pro smysluplné fungování.

Specifikou Vaší farnosti je skutečnost, že farní 
kostel je zde v majetku obce. Při rozhovorech jak 
s Vaší pastorační radou, tak s panem místostaros-
tou Luďkem Soukupem jsme oceňovali  velkou 
službu, kterou pro zajištění správy kostela na skvělé 
úrovni vykonával v minulosti pan Miloš Bělohlá-
vek coby aktivní křesťan a zároveň zaměstnanec 
městského úřadu. A také jsme konstatovali, že 
je v současné době naším společným úkolem 
hledat někoho, kdo by na jeho skvělou službu 
navázal, aby se toto velké pozitivum výborné 
spolupráce mezi městem a farností nevytratilo. 
S novým elánem takového člověka by bylo jistě 
možné vyřešit i to, co Vás trápí: kvalita ozvučení 
i hledání cesty ke generální opravě varhan.

Osobně pro toto hledání vidím jako velmi dů-
ležité, a slíbil jsem jak pastorační a ekonomické 
radě, tak panu místostarostovi Soukupovi, že 
v dohledné době pana Bělohlávka navštívím, 
abych i od něho slyšel, jaké předpoklady by 
měl jeho nástupce mít, aby spolupráce znova 
získala svoji původní dynamiku. A i Vás prosím, 
abyste o eventuálním vhodném nástupci pana  
Bělohlávka přemýšleli a za nalezení vhodné-
ho nástupce se modlili, přičemž forma jeho 

angažovanosti ze strany farnosti i města není 
předem nikterak jasně určená.

Zmíním zde ještě jednou i to, co jsem před 
chvíli četl ve svém dopise sokolovské farnosti, 
protože vnímám, že provázanost Vašich komunit 
je především ve vztahu k okolním obcím veliká 
a je to tak dobře:

Radostné a obohacující pro mne bylo také 
setkání s panem starostou Robertem Zelenkou 
a panem místostarostou Jiřím Machulkou 
v Novém Sedle, kde jsem převzal a následně 
farnosti předal částku 6 000 Kč, za kterou byla 
vydražena na místním plese maketa sedelského 
kostela. Byl jsem moc rád, že jsem mohl poznat 
jak vydražitele, který perníkovou maketu zakou-
pil, aby ji následně opět mohl darovat farnosti, 
i zhotovitelku této makety. Setkání to bylo velmi 
příjemné, a tak jsem rád, že se do Nového Sedla 
budu moci vrátit na slavnost Nanebevstoupení 
Páně, kterému je kostel zasvěcen.

Neméně milé pro mne bylo setkání s vedením 
a klienty Domova pro seniory v Loučkách, kde 
jsem měl možnost poznat i úžasnou dobrovolnici 
paní Annu Nyklovou, které moc děkuji nejen za 
vřelé přijetí, ale především za její věrné a radostné 
nasazení ve prospěch klientů tohoto domova. 
Paní Nyklová, moc Vám za Vaši službu děkuji.

A zakončím svůj dopis stejně jako v Sokolově: 
sestry a bratři, jak asi tušíte, čas strávený u Vás 
pro mne nebyl žádným odpočinkem. Ale byl 
povzbuzením, protože jsem zažil, jak v nároč-
ném prostředí, zasaženém odsunem původních 
německých obyvatel i tvrdým komunistickým 
režimem, může žít radostné a k problémům 
současnosti vnímavé křesťanské společenství.  

Za to Vám všem moc děkuji. Otci Petrovi i Otci 
Ireneuszovi a především Vám všem, milé sestry 
a milí bratři.

Modlím se, aby Vám náš Pán pomáhal i nadále, 
aby inspiroval Vaše kroky a posiloval Vás při 
životě z evangelia. 

K tomu Vám vyprošuji požehnání Boha Otce 
i Syna i Ducha svatého.

Váš biskup Tomáš



10 Rozhovor

V září odchází do důchodu jedna z dobrých duší plzeňského biskupství – vicekancléřka Rů-
žena Smolková. Růženka je s biskupstvím spjatá od jeho počátku, a tak mě zajímalo, jak se 
k této práci dostala, co vlastně má v rámci biskupství na starosti, ale řeč přišla i na její právě 
rozečtenou knihu nebo na to, kde ve svém životě vnímá Boží lásku. S Růženkou se známe, 
a proto si v rozhovoru tykáme.

Na začátek tě poprosím o krátké představení, 
odkud pocházíš?

Narodila jsem se na Chodsku – v Domažlicích, 
kde jsem navštěvovala základní školu i gymnázium 
J. Š. Baara. Po maturitě jsem se nedostala na 
vysokou školu a byla jsem zaměstnaná na České 
poště v Domažlicích. Asi po měsíci jsem obdržela 
nabídku práce v Praze (přímo na Pražském hradě), 
kterou jsem trochu nesměle přijala, neboť „děvče“ 
z malého města do „velkoměsta“. Jednalo se o 
administrativní práci, která byla velmi zajímavá. 

Po dvou letech jsem se provdala za Míru Smolku, 
který pochází ze Sušice, a z Prahy jsem odešla 
do Plzně. Narodily se nám tři děti a zůstala jsem 
s nimi 10 let na mateřské dovolené. 

Můžu o tobě prozradit, že pro plzeňské bis-
kupství pracuješ už od jeho založení. Jak ses 
k této práci vlastně dostala?

Děti začaly chodit do školy a hledala jsem zaměst-
nání. Vyučovala jsem náboženství na arciděkanství 
v Plzni. Po jedné vyučovací hodině za mnou přišel 

Rozhovor  
s Růženkou Smolkovou
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pan ing. Josef Kaše a radostně oznamoval: „Už to 
víš? Papež Jan Pavel II založil Diecézi plzeňskou 
a biskupem byl ustanoven František Radkovský!“ 
Byla jsem velmi překvapena, protože byly nějaké 
snahy v historii o založení biskupství v západních 
Čechách, ale nevydařily se. Nakonec k založení 
biskupství v západních Čechách došlo až v roce 
1993. Byla jsem oslovena, zda bych nepracovala 
na biskupství. Nabídku jsem přijala, ale vůbec 
jsem neměla představu, „co budu dělat“. 

Jak tedy tvoje práce na biskupství vypadala?
Myslím, že každý z nás, kdo přišel pracovat před 

31 lety na nové plzeňské biskupství, byl dobře 
naladěný, ochotný a zvědavý, jak se vlastně 
takové biskupství „dělá“. Nikdo s tím totiž neměl 
zkušenost, protože na to neexistuje žádné školení 

či kurz. Začínala jsem s kolegyní Marií Dubnickou 
v sekretariátu otce biskupa, ale protože jsem 
měla ze začátku pouze kratší úvazek (vzhledem 
ke školním dětem), přestoupila jsem na právní 
oddělení. Následně jsem přešla na kancléřství, 
kde pracuji do dnešní doby. Kancléřem v té 
době byl Mons. Václav Škach. Byl to člověk 
velmi moudrý, vzdělaný, pokorný a laskavý. 
Přicházeli za ním nejen kněží, které vyslechl 
a povzbudil, ale i ostatní přijímal a trpělivě jim 
naslouchal. Byl velmi oblíbený a jeho laskavý 
humor vytvářel úsměv na tvářích. Cítím velkou 
vděčnost za možnost pracovat na biskupství, 
za kolegy, dobré lidi, které jsem mohla poznat.

Co si může člověk, který o kancléřství na 
biskupství nikdy neslyšel, pod tímto pojmem 
představit? Jak bys ho představila někomu, 
kdo o něm nikdy neslyšel?

Kancléřství je vlastně taková rozšířená „po-
datelna“, přijímá se zde korespondence, různé 
žádosti, povolení, které se zaevidují do systému 
a předávají se příslušným oddělením k vyřízení. 
Současně se zde připravují důležité informace 
pro kněze, tzv. ACEP, dekrety apod. Vyřizují se 
zde telefonické hovory apod. 

V průběhu let se měnila tvoje práce, ale měnila 
se i samotná diecéze. Jakým způsobem se 
změnilo tvé pracovní prostředí?

Devadesátá léta byla dobou společenských 
proměn, kdy jsme potřebovali trochu času se 
zorientovat, z let, kdy Církev byla „zatlačena do 
kostelů a její život byl omezen na bohoslužby“. 
Začínalo nás asi 15 lidí, z toho pan biskup Franti-
šek, tří kněží a ostatní laici. S přibývající agendou 
se rozrůstal počet zaměstnanců. Velký vliv na 
směřování diecéze měla osobnost otce biskupa 
Františka Radkovského, který nejen duchovně, 
ale i společensky otevřel cestu ke spolupráci 
s nejrůznějšími úřady a organizacemi nejen v Plzni, 
ale i v rámci celé diecéze (od radnice a Magistrátu 
města Plzně a dalších úřadů přes přijetí pozvání 
Koinonie Jan Křtitel v Plzni-Liticích, Oblátů v Pla-
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sích i jiných komunit…). Díky tomu se diecéze 
otevřela novým možnostem k prožívání víry 
nejen při bohoslužbách. Nově příchozí kolegové 
na biskupství byli plni nadšení, ochoty ke spo-
lupráci. Zažila se i spousta legrace. Po ukončení 
služby biskupa Františka v roce 2016 převzal tuto 
funkci v dubnu téhož roku biskup Tomáš Holub, 
který řídí diecézi v současné době. Řídí kormidlo 
diecéze ve složité společenské době.  Snaží se ji 
zabezpečit nejen po stránce duchovní – probíhající 
synoda, ale také ekonomicky do dnů příštích. Ať 
Pán žehná jeho poslání.

S otcem biskupem 
Františkem jsi dlouhá 
léta spolupracovala. 
Co se ti vybaví z vašeho 
prvního setkání?

K prvnímu setkání s bis-
kupem Františkem jsem 
přistupovala rozechvěle – byl 
to přece jen pan biskup! 
Velice mě ale překvapil, 
když jsem se představi-
la, on se také představil 
a nabídl mi tykání. Zůstala 
jsem jako „zkoprnělá“.  
Nejsilnější zážitek, který 
mám spojený s otcem 
biskupem, jsem zažila 
při jeho instalaci biskupa 
diecéze. Přede mší, kdy 
vyšel ze sálu biskupství, 
připraven na tuto slavnost, stál na chodbě jeho 
tatínek. Otec biskup k němu přistoupil, poklekl 
a poprosil ho o požehnání. V tu chvíli se pro mě 
zastavil čas a vnímala jsem to jako „dotek nebe“. 
Toto požehnání ho jistě provázelo i celou dobu 
vedení diecéze v dobách pěkných i dobách těžkých.

Ve které části plzeňské diecéze se nejvíc cítíš 
jako doma?

Naše rodina bydlela v Plzni na Klatovské třídě, 
odkud jsme měli blízko do kostela sv. Jana Ne-

pomuckého, který jsme pravidelně navštěvovali. 
V roce 1991 přišli do Plzně salesiáni – konkrétně 
do Lobez, kde působí i v současné době. Postup-
ně jsme začali i my docházet do této farnosti. 
Působili zde tři mladí salesiáni a děti se tam 
setkali s věkově stejnými kamarády a vznikaly 
tam tzv. „vlny“. To jsou společenství, která měla 
program zaměřený na danou věkovou skupinu. 
Děti byly nadšené, a tak jsme začali docházet 
do Lobez, kam docházíme i v současné době. 
Salesiánská farnost se stala naším duchovním 
domovem. 

Když zrovna nevyřizuješ 
povinnosti vicekancléřky, 
co ráda děláš ve svém 
volném čase?

Ráda cestuji, pozná-
vám nová místa, jezdím 
na kole nebo se věnuji 
četbě. Momentálně mám 
rozečtenou knížku od 
Marka Orko Váchy „Láska 
tvoří krásu“.

„Láska tvoří krásu, láska 
umí v člověku vytvořit 
něco, co zde dříve neby-
lo, a nyní je.“ To se píše 
v anotaci této Váchovy 
knihy. Kde vnímáš ve 
svém životě Boží lásku?

Velkým darem je skvělý 
manžel i „velká rodina“. 

Od 1. září 2024 odcházím do důchodu. Je to 
nová životní etapa a budu se učit, jak čas, který 
je mi svěřen, mám využít v radosti a vděčnosti. 
Chtěla bych být více s vnoučaty, vzdělávat se, být 
s přáteli, protože fungující vztahy jsou pro mě 
velmi důležité a je stále třeba na nich pracovat. 
Odcházím z práce na biskupství, zůstávám sou-
částí diecéze a přeji nám všem, aby i přes malý 
počet nás věřících, jsme k sobě nacházeli cestu 
k povzbuzení, radosti, trpělivosti, víře a naději.

Za rozhovor děkuje Eliška Popelková
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A co se dělo s diecézní synodou během léta? 

• Synodní tým, další spolupracovníci a od-
borníci zpracovávali během léta výstupy ze 
skupinových rozhovorů, osobních dotazníků 
a formulářů pro farní rady:
• 213 zápisů ze synodních skupinek (z toho 

183 zápisů z farností, 11 zápisů z řeholních 
komunit, 29 zápisů z různých dalších ko-
munit či uskupení, 11 zápisů z vikariátních 
konferencí)

• 748 dotazníků (z toho min. 391 žen + 
333 mužů)

• 57 formulářů z pastoračních rad farností 
a 58 formulářů z ekonomických rad farností

• (podrobněji na odkazu https://synoda.
bip.cz/naslouchani )

• V rámci naslouchání proběhl sociologický 
výzkum na základě osobních rozhovorů 
v diecézi, který přispěje k popisu naší diecéze.

• Na biskupství se chystá sociální, personální 
a ekonomický profil naší diecéze. 

• Ohlížíme se i za blízkou minulostí a ještě se 
vracíme k zápisům ze světové Synody o syno-
dalitě, které se vztahují k první synodní etapě.

• Z těchto zdrojů vytvoří synodní tým ve spolu-
práci s diecézní pastorační radou a synodní 
radou pracovní dokument, se kterým budou 
pracovat synodní delegáti na podzim při 
generálním shromáždění v Johannisthalu.

„Postupně se synodní tým snaží obsáhnout 
pestrost a rozmanitost naší diecéze a vytvořit 

Synodní novinky

Podrobné informace k synodě najdete na synoda.bip.cz.
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jakousi její „mapu“, která na podzim poslouží 
všem synodním delegátům v Johannisthalu 
(25.–28. října 2024). Rádi bychom společně 
vytvořili jakousi pomůcku pro nás všechny, 
abychom mohli putovat naší krajinou s větší 
vnímavostí pro celek i s hlubší všímavostí pro 

detail.“ Popsala aktuální synodní dění členka 
synodního týmu Růžena Ambrožová.

V sobotu 14. září 2024 srdečně zveme na 
diecézní pouť do kláštera Teplá, kde se dozvíte 
více o dosavadním průběhu diecézní synody – 
v kostele Zvěstování P. Marie od 10:45 do 11:30.

Ptáme se členů synodní rady
P. doc. Michal Kaplánek, SDB, Th.D. a P. ThLic. Pavel Frývaldský, Th.D. – garanti synodní 

Teologické reflexe.

Co pro vás osobně znamená synoda a kam 
nebo k čemu by nás měla dovést?

P. Pavel: Synoda je pro mě příležitost setkávat 
se s lidmi, jimž není lhostejný osud katolické 
církve v naší diecézi a v naší vlasti. Synoda tak 
může být pro nás vzájemným povzbuzením 
a může nás inspirovat k životu podle evangelia 
v našich podmínkách. Je to rovněž vhodná 
příležitost pro nás pro všechny (nejen kněze 
a biskupa) uvědomit si spoluzodpovědnost za 
naši místní církev. Zvlášť naléhavými tématy 
synody se zdají být problematika správy farností 

při nedostatku kněží nebo evangelizační výzvy 
v našem sekularizovaném regionu. Přesto nejde 
jen o nějaké vnitrocírkevní problémy, myslím, 
že nejdůležitější je pro nás objevovat radost 
z víry v Krista, který nám dává svobodu a otvírá 
nás lásce k druhým lidem. Chci říci, synoda 
není schůze nebo diskuzní klub, ale událost 
společně sdílené víry, která je Božím darem 
a zároveň úkolem a posláním. 

P. Michal: Osobně jsem vděčný biskupu 
Tomášovi za svolání diecézní synody. Diecézní 
synodu totiž považuji za pokračování procesu, 
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který zahájil papež František. Jde o proces, při 
kterém se učíme naslouchat Duchu svatému. Je 
to obtížné, protože tento způsob naslouchání 
v sobě nutně zahrnuje dva prvky, které se zdají 
na první pohled protikladné. Prvním prvkem 
je víra, že nám Bůh může sdělovat svůj záměr 
prakticky skrze kohokoliv. Druhým prvkem 
je rozlišování toho, v kterém z mnoha hlasů, 
názorů a postojů můžeme oprávněně „slyšet 
Boží hlas“. Domnívám se, že právě pro druhý 
rok diecézní synody, který je před námi, bude 
toto rozlišování rozhodující.

Co nám říká o synodě a způsobu rozhodování 
v církvi Písmo?

P. Pavel: Synoda a synodní rozhodování není 
v církvi nic nového. V Novém zákoně můžeme 
vzpomenout na 15. kapitolu Skutků apoštolů, 
kde se hovoří o sněmu v Jeruzalémě, který se 
zabýval problematikou přijímání pohanů do 
církve. Je zde patrné přesvědčení, že Duch svatý 
promlouvá ve společenství a prostřednictvím 
vzájemného dialogu lidí. Ostatně k správnému 
pochopení významu slova „dialog“ přispívá 
naše víra v Boha. Křesťané věří, že Bůh není 
monologický, nýbrž je navýsost dialogický: 
je Bohem lásky, je věčnou komunikací mezi 
Otcem a Synem v Duchu svatém. Tento Bůh 
k nám hovoří ve svém Slově, ale nejen to, on 
sám je Bohem Slova a my neseme podobnost 
s Bohem právě pro naši schopnost řeči a dia-
logu. K tomuto dialogu jsme také povoláni, 
abychom se otevřeli modlitbě a naslouchali 
hlasu druhých lidí.

P. Michal: Ve Skutcích apoštolů najdeme 
několik zpráv o tom, jak apoštolové a jejich 
žáci rozhodovali. Nejznámější text je 15. kapi-
tola Skutků pojednávající o tzv. apoštolském 
sněmu v Jeruzalémě. Závěr tohoto sněmu je 
uvozen slovy: „Duch svatý a my jsme rozhodli…“ 
(Sk 15,28). Šlo tedy o společné naslouchání 
Duchu svatému i o společné rozhodování. 

Také o rozlišování čteme v Písmu, v 1. listě 
Janově: „Milovaní, nevěřte každému duchu, 

ale zkoumejte duchy, jsou-li z Boha.“ (1 Jan 4,1) 
Právě v tom vidím úkol biskupa: nese odpověd-
nost za konečné rozhodnutí, tedy za výsledek 
rozlišování. Na tomto místě bych zdůraznil 
také roli teologů, kteří pomáhají formulovat 
teologická kritéria rozlišování. 

Je synoda podle vašeho názoru výjimečným 
prostředkem rozlišování, nebo ji naopak vní-
máte jako přirozenou součást debaty božího 
lidu? Jsou možnosti zapojení laiků do života 
církve podle vás dostatečné?

P. Michal: Domnívám se, že smyslem ce-
locírkevního synodálního procesu je, aby se 
synodální způsob práce – vzájemné naslouchání 
věřících – stalo normálním, běžným postupem. 
Myslím si, že je nutné zvýšit úroveň participace 
věřících na rozhodování v církvi, které je dosud 
příliš v rukou biskupů, kněží a členů kurie. 
Dokonce se domnívám, že zvýšení finanční 
spoluodpovědnosti věřících za provoz církve 
s sebou postupně přinese také požadavek 
věřících na větší spoluúčast při rozhodování. 
Například: pokud budu přispívat na plat faráře, 
tak bych také chtěl spolurozhodovat o tom, kdo 
bude úřad faráře zastávat.

P. Pavel: Církev má dialogickou podstatu, 
v tom smyslu je synoda přirozenou součástí 
Božího lidu. Jde spíše o určení konkrétní 
podoby a způsobu, jak bude synodní proces 
probíhat. Co se týká možností zapojení laiků 
do života církve, nemyslím, že by kněží či 
biskupové bránili jakékoliv rozumné iniciati-
vě ze strany věřících laiků. Domnívám se, že 
je třeba spíše v nás probouzet touhu udělat 
něco konkrétního pro druhé, ať už v církvi, 
nebo mimo ni. A pak je potřeba rozlišovat, 
co máme konat a co dělat nemusíme, nebo 
dokonce nemáme. Bez touhy a ochoty jsme 
pasivní a bez rozlišovaní charismat, poslání 
a úkolů naše aktivita vyjde naprázdno. Pro 
obojí je důležitá modlitba a vzájemná ochota 
slyšet hlas druhého. K tomu jistě chce přispět 
svým dílem i diecézní synoda.



16 Vzdělávání v diecézi

Vzdělávání v diecézi

Posílení soustředěnosti u dětí nejen s poruchou pozornosti 
Kateřina Fajtová, psycholožka Křesťanské pedagogicko-psychologické poradny v Plzni

Soustředěnost se zdá být jedním ze základních 
předpokladů pro dobrý rozvoj dítěte, učení se, 
konstruktivní hru, interakci s druhými a zejména 
pro šťastné a smysluplné bytí. V dnešní době se 
zdají děti obecně více roztěkané, neposedné. 
Často jsou zahrnuté mnoha podněty, velkým 
množstvím hraček, rozmanitými aktivitami 
a zábavou. Mnohdy mívají v rukách od útlého 
věku interaktivní obrazovku. A proto potřebují 
pomoci se lépe se soustředit, aby nebyly v tom 
všem příliš roztěkané.

Jedním z nejjednodušších způsobů, jak 
posilovat pozornost, je každodenní pobyt 
v přírodě. Nemusí se jednat o náročný výlet do 
hlubokých lesů, ale může dobře posloužit i park 
nebo i pozorování krmítka pro ptáčky z okna. 
Jedná se o vědomý kontakt s přírodou, která 
přináší samovolně mnoho možností, jak posílit 
soustředěnost. Dále se můžeme zaměřit na 
dobré stravování bohaté na vitamíny, proteiny, 
minerály, „správné“ tuky a dostatečný pitný 
režim. Podpořit kvalitu spánku.
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Z dalších jednoduchých možností uvedeme 
pohyb, který je pro děti přirozený a ve spojení 
s pobytem v přírodě přináší velký benefit. Z po-
hybových aktivit se jedná například o skákání po 
jedné a druhé noze, skákání panáka, udržování 
rovnováhy (chůze po obrubníku, po kládě), ská-
kání přes překážku nebo přes švihadlo, házení 
a chytání míče, nápodoba pohybů, kreslení, 
vybarvování, navlékání korálků atd. Specifické 
aktivity jsou pak na propojení obou polovin 
mozku, kam patříi skákání panáka nebo gumy, 
ale i tleskání ve dvojici proti sobě doprovázené 
říkankou „Šel medvídek na procházku, utrhl si 
sedmikrásku…“ nebo „Máma mi dala korunu, 
abych koupil rybu…“.

Pozornost můžeme podpořit také stimulací 
jednotlivých smyslů. Nejčastěji se využívá zrak, 
takže vyhledávání rozdílů mezi obrázky, písme-
ne v textu, detailů na obrázku, pozorováním 
pohybu… Dále se můžeme zaměřit na sluch 
tím, že se věnujeme poslechu hudby, zpívá-
me, vyluzujeme zvuky, hrajeme na hudební 
nástroje. Pokud se zaměříme například na 
rozpoznávání zvuků ve svém okolí, tak nám 
velmi pomůže, pokud při tom zavřeme oči. 
Učíme tak děti i strategie, které k lepšímu 
soustředění pomáhají. S tímto souvisí i práce 
s prostředím, ve kterém se dítě pohybuje. Je 
dobré omezit rušivé podněty, využívat zakrý-
vání, sluchátka atp. Ze smyslů se můžeme 
dále věnovat čichu – některé vůně samotné 
zlepšují koncentraci pozornosti – například 
rozmarýn nebo máta, ale můžeme i hádat se 
zavřenýma očima, které koření cítíme, zahrát si 
čichové pexeso apod. Dalším smyslem je pak 
hmat, kdy lze využít chůzi bosýma nohama 
po rozmanitých podkladech nebo rukama 
zkoumat povahu různých předmětů (třeba 
hádáním, co mám v ruce). 

V rámci volného času lze děti vést výběrem 
jednotlivých her tak, aby podpořily pozornost, 
nebo jednoduše využít hraní deskových her. 
Na zlepšení soustředěnosti se doporučuje 
také četba. Postačí číst dětem 20 min. denně. 
Četbu lze kombinovat s vyprávěním, vymýš-
lením pohádek, společným prohlížením si a 
povídáním nad knihami. Příběh přizpůso-
bujeme věku a zájmu dítěte. Přínos spočívá 
opravdu jen v zaujatém poslouchání, takže 
zpočátku je lepší se obejít i bez obrázků. 
Lze si vypomoci i audioknihami a společně 
s dítětem poslouchat, pokud si sami nejsme 
jistí vlastním přednesem.

V dnešní době se setkáme s pojmem mind-
fulness, který označuje všímavost, neboli také 
bdělou pozornost. V knihách věnujících se této 
tematice pak najdeme mnoho dalších podnětů. 
Pomoci mohou rozmanité relaxační techniky, 
práce s dechem, meditace, jóga apod. Pod 
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odborným vedením lze využít také neuro-vývo-
jovou terapii a neurovývojová stimulaci, DOV 
(dílčí oslabení výkonu), Feuersteinovu metodu 
instrumentálního obohacení, KUMOT, KUPOZ 
a HYPO (programy pro podporu pozornosti), 
EEG Biofeedback, Kognitivně behaviorální 
terapii atd.

V neposlední řadě se nabízí modlitba, jíž lze  
zdánlivě jednoduše, přirozeně, v každodenním 
shonu posílit nejen soustředění dětí, ale i naše, 
se nabízímodlitba. Přinejmenším je zastavením 
se, vědomým soustředěním, odpojením nežá-
doucích podnětů, propojením se sebou a tím, 
co dává našemu životu smysl…

Září v církevních školách
V září se znovu otevřely dveře našich církev-

ních škol. Někteří žáci, ale překročili práh úplně 
poprvé. Pojďme se tedy ohlédnout zpět za 
přijímacím řízením a podívat se kolik žáků se 
ucházelo o vzdělávání na našich školách a kolik 
jich skutečně v září do škol přišlo.

Mateřská škola kardinála Berana Plzeň 
nabízela pro letošní rok 29 volných míst, celkem 
dorazilo 59 žádostí o přijetí, z toho 17 na pobočku 
na Košutce a 42 na Borech. Každoroční velký 
zájem nesnížila ani skutečnost, že pobočka 
na Borech je dočasně, po dobu rekonstrukce, 
přesunuta do náhradních prostor. 

Počet přihlášek na Církevní gymnázium Plzeň 
ovlivnilo zavádění nového systému, kdy každý 
uchazeč může podávat tři přihlášky, ale označuje 
školy první, druhé a třetí volby. Na gymnázium 
letos dorazilo 361 přihlášek, na prvním místě 
mělo naši školu 138 uchazečů, na druhém 117, 
ostatní na třetím. Do dvou prim osmiletého 

cyklu bylo v souladu se zveřejněnými kritérii 
přijato 64 uchazečů.

Realizace přijímacího řízení je v takovém počtu 
pochopitelně náročná, ještě když celou situaci 
komplikuje nově zaváděný systém. Gymnázium 
však vše zvládlo, jak dokladují slova jejího ře-
ditele Daniela Petříčka: „Končící asistentka Eva 
Svejkovská a její začínající zástupkyně Simona 
Strakošová si pěkně mákly. Nový systém DiPSy 
jsme se učili „za pochodu“. Shodli jsme se, že 
CERMAT se snažil, komunikoval pružně a také 
elektronická přihláška se nám líbí. DiPSy je náš 
nový kamarád ;-).“

Církevní základní škola a střední škola Plzeň 
koná přijímací řízení hned na třech stupních, 
do 1. ročníku ZŠ, do 6. ročníku ZŠ (kde se po-
čet doplňuje za žáky, kteří odešli studovat na 
osmileté gymnázium) a do dvou oborů střední 
odborné školy. Pro přehlednost uvádíme počet 
uchazečů a přijatých v tabulce:

 uchazečů přijato

SŠ obor Ekologie a životní prostředí  92  26

SŠ obor Sociální činnost  78  26

SŠ celkem  170  52
ZŠ 1. třída  56  20

ZŠ 6. třída  17  8

ZŠ celkem  73  28

Z výše uvedených čísel vyplývá, že naše církevní 
školy přijali ke vzdělávání od září celkem 173 
nových dětí a žáků. 

Přejeme jim všem hodně radosti a spokoje-
nosti ve škole a vedením našich škol úspěšný 
a pokojný školní rok 2024/25.
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Diecézní pouť Teplá 
14. září od 9:45 Diecézní pouť do kláštera Teplá, Teplá

Tradiční diecézní pouť do Teplé začne v 9:45 u kříže a bude pokračovat přes celé dopoledne 
a odpoledne připravenými programy. Pouť zakončíme slavením eucharistie od 14:15.
Dopolední program
• 9:45 zahájení u kříže
• 10:00 O Božím milosrdenství, Pavel Hošek
• 10:45 Informace o diecézní synodě
• 10:00–11:30 program pro děti (6–11 let)
• 11:30 občerstvení
• 12:30 koncert, dominikánský sbor Tučňáci
• 12:00–14:00 klášterní knihovna zdarma

Odpoledne budou následovat dělené pro-
gramy. Začátek je jednotný v 13:00.
• Evangelium podle Hrabala, Pavel Hošek
• Pro manžele – „svědectví“, manželé Levovi, 

Byrtusovi a Strakovi
• Křížová cesta, premonstráti
• Modlitba chval, Radim Tlustý + friends
• Divadlo pro děti, Divadélko Kuba
• 14:15 mše svatá, celebruje plzeňský biskup 

Tomáš Holub
Mládež od 13 let bude mít svůj program od pátku 13. září 18:00 do neděle 15. září 13:00. Více 

informací najdete v rubrice DCM.

19. října od 9:30 Vzdělávání pro katechety a pomocníky ve 
farnostech

Podzimní vzdělávání se bude konat v budově biskupství v Plzni a povede jej P. Angelo Scarano na 
téma Podobenství v Bibli. Jsou zváni katecheté, pastorační asistenti, lektoři, mimořádní služebníci 
eucharistie a další pomocníci ve farnostech. Přihlášky zasílejte do 15. října na e-mail pastoracni@bip.cz.

Víkendy pro matky s dcerami
Více informací naleznete www.bip.cz/matkaadcera.

Pastorační centrum  
informuje
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Teologické okénko  
Rok s modlitbou Otče náš

V letošním roce se v této rubrice věnujeme modlitbě Otče 
náš, kterou nám po jednotlivých částech představují kněží 
plzeňské diecéze.

Již v roce 2017 papež František formuloval 
přání, aby slova v celosvětově známé modlit-
bě Otčenáš „neuveď nás v pokušení“ byla lépe 
přeložena. Navrhoval znění: „Nedopusť, ať 
podlehneme pokušení.“ Letos je tomu pět let, 
kdy Valné shromáždění biskupské konference 
v Itálii změnu překladu z řečtiny schválilo. Od této 
doby záleží na církvích jednotlivých zemí, jestli a 
kdy úpravu zavedou i ve svém národním jazyce.

Nejenom v našem českém jazyce slova před-
poslední prosby vyvolávají dojem, že je to Bůh, 
kdo člověka ponouká, svádí ke zlu a možná i na 
něj líčí nejrůznější pasti a nástrahy. A pokud 

člověk podlehne, pak bude po právu potrestán. 
Jako kdyby si Bůh přál, aby člověk upadl, aby 
si natloukl, aby pokušení podlehl. Člověk se 
pak ocitá v situaci, kdy musí v úzkostech a pro 
jistotu preventivně prosit, aby se Bůh zachoval 
milosrdněji. Aby jej nesváděl. Prosba „neuveď 
nás v pokušení“ tak podprahově vystavuje člo-
věka představě o Bohu, která je však odhalena 
jako falešná.

Někdo by mohl namítnout, že Bůh Bible přece 
zkouší. Např. v knize Genesis se dočteme, že „Bůh 
chtěl Abrahama vyzkoušet.“ (22,1) Zdá se mi však, 
že zkoušet znamená něco jiného než uvádět 



do pokušení. Vyzkoušet znamená seznamovat 
se s realitou, poznávat ji a případně měnit, 
ale rozhodně ne nastoupit cestu zla. Ostatně 
v Jakubově listě se zcela jednoznačně píše: 
„Kdo prochází zkouškou, ať neříká, že ho pokouší 
Pán. Bůh nemůže být pokoušen ke zlému a sám 
také nikoho nepokouší.“ (Jak 1,13) Každý z nás 
se někdy ocitá v situaci, kterou může považovat 
za pokušení. Ježíšův Bůh, který je milujícím 
Otcem, si však nepřeje nic jiného, než abychom 
v každé těžkosti obstáli. V knížce Václava Loukoty 
Rozjímání nad aramejskou modlitbou Páně 
zaznívá v tomto kontextu srozumitelný návrh 
překladu: „A neopusť nás v pokušení.“

I v naší farnosti lidé nejednou diskutovali 
o protikladu obrazu Boha na jedné straně svá-
dějícího a na druhé ochraňujícího. Z této debaty 

nakonec vzešel návrh na překlad dotyčného verše 
v podobě „proveď nás pokušením“. Řadě lidí se 
zalíbil a zjistili jsme, že jej lze dokonce i zpívat. 
Jen je třeba si dát  pozor na dvě nové osminové 
pomlky: proveď nás pokušením a zbav nás od 
zlého. S trochou nadsázky lze konstatovat, že 
lepší je chvilku před Bohem pomlčet, než ho 
nespravedlivě obviňovat. 

V prázdninovém zamyšlení Pavla Petrašovského 
nad modlitbou Otčenáš zaznělo, že Bůh „touží, 
aby se náš život povedl“. Rozumím tomu tak, že 
si přeje, abychom byli šťastní. V našich těžkých 
zkouškách a pokušeních nás proto neopouští. 
I já věřím v Boha, který mne v životních krizích 
doprovází, drží mě za ruku a pomáhá najít 
správnou cestu z obav a strachů ven. Modlím 
se proto i já: „… proveď nás pokušením“.

21

Neuveď nás v pokušení…  Vladimír Müller
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Již 10 let pomáhají pracovníci Poradny pro cizince s vyřizo-
váním pobytových oprávnění pro cizince a uprchlíky, Chari-
ta myslí ale i na jejich děti

Diecézní charita Plzeň poskytuje cizincům a uprchlíkům všestrannou podporu díky Poradně pro 
cizince, Asistenčnímu centru, zajišťujícímu uprchlíkům zejména tlumočení a doprovody na úřady 
a do dalších institucí, a Komunitnímu centru pro uprchlíky z Ukrajiny zaměřeného na integrační 
aktivity a výuku češtiny. Letos je to také desátý rok, co pracovníci poradny poskytují asistenční služby 
na Odboru azylové a migrační politiky (OAMP), jde o pracoviště Ministerstva vnitra ČR v Plzni. Vedle 
asistencí a poradenství dospělým při náročných životních situacích však diecézní charita připravuje 
v Komunitním centru i speciální programy pro ukrajinské děti.

Již desátým rokem probíhá úspěšný projekt 
asistenčních služeb přímo na pracovišti Odboru 
azylové a migrační politiky v Plzni. Hlavním cílem 
je posilovat samostatnost cizinců při vyřizování 
pobytových oprávnění. Pracovníci Poradny pro 
cizince Diecézní charity Plzeň poskytují cizincům 
nezbytné informace,  pomáhají s vyplněním 
formulářů žádostí či zajišťují tlumočení na pře-

pážkách. Pomáhají tak předcházet problémům 
pramenících z neznalosti či neporozumění. 

Před dvěma lety se projekt rozšířil o pomoc 
uprchlíkům z Ukrajiny při prodlužování dočasné 
ochrany. K té je třeba se nejprve zaregistrovat, 
uprchlík se posléze v registrovaném termínu 
dostaví na pracoviště Ministerstva vnitra, kde 
je mu do cestovního dokladu vylepen vízový 

Z charitního života
v západních Čechách



23

štítek. Pracovníci Poradny pro cizince pomáhali 
uprchlíkům s on-line registrací, a to zejména 
těm, kteří z důvodu vyššího věku, zdravotního 
handicapu či z důvodu absence vlastní výpočetní 
techniky nedokázali registraci provést. Také 
pomáhali řešit technické problémy s chybně 
provedenými či nedokončenými registracemi, 
tlumočili na přepážkách a pomáhali s orientací 
cizinců na pracovišti OAMP, čímž výrazně přispěli 
ke zvládnutí náporu žadatelů.

V Plzeňském kraji se v letošním roce nachází  
27 850 držitelů dočasné ochrany. Přibližně 90 % 
držitelů dočasné ochrany, kteří si ji prodloužili 
v roce 2023, ji prodloužili také v roce 2024. „Ze 
statistik a z rozhovorů našich pracovníků s klienty 
vyplývá, že většina uprchlíků v produktivním věku 
si našla v ČR zaměstnání, pracuje a je ekonomicky 
soběstačná. Také úroveň znalosti českého jazyka se 
u většiny uprchlíků oproti loňskému roku výrazně 
zlepšila. Ti, kteří přicestovali  na území ČR ihned 

po vypuknutí války či začátkem roku 2023, se již 
většinou velmi dobře česky domluví, z čehož máme 
obrovskou radost,“ říká pracovnice Poradny pro 
cizince Hana Kozlová, která na OAMP dochází.

Pomoc však často potřebují i ti, kteří ještě na 
přepážky úřadů nechodí – děti uprchlíků. V Ko-
munitním centru je pro ně zřízena podpůrná 
skupina vedená psycholožkou. I ony se totiž 
musejí vyrovnávat s traumatem války v rodné 
zemi, rozdělením rodin, nároky nového prostředí 
a jazyka v České republice. Pro děti a mládež jsou 
také otevřeny zvláštní jazykové kurzy. Myslí se na 
ně i v nabídce aktivit pro dospělé, v srpnovém 
programu Komunitního centra nalezneme třeba 
integrační setkání maminek s malými dětmi nebo 
setkání na téma Jak se připravit do školky/školy? 

Navíc se letos podařilo už podruhé uskutečnit 
týdenní Léto s Komunitním centrem. „Tato 
akce je určena dětem od 8 do 15 let a je plná 
zajímavých aktivit,“ vysvětluje vedoucí projektu 
Diecézní charity Plzeň na podporu uprchlíků 
z Ukrajiny Eva Petříková. „Program tvořily výlety 
do okolí, kurzy češtiny hravou formou, skupinová 
sezení s psycholožkou nebo povídání o historii 
a zvycích v Čechách. Děti navštívily místa jako 
zámek v Blatné s přilehlou zahradou, kde si užily 
výstavu Lega. Jeden den také strávily v Borském 
parku, kde se učily, jak se chovat v parcích a lesích, 
a zakončily ho společným úklidem parku. Také 
si zasportovaly u Šídlovského rybníka.“ Týden 
plný aktivit dává dětem možnost společně 
smysluplně strávit volný čas, nalézt si přátele, 
rozvinout svoji češtinu a něco nového se přiučit 
o životě v Čechách. Léto s Komunitním centrem 
má podle Evy Petříkové ještě jednu výhodu: „Díky 
tomu, že je akce bezplatná, nepřináší rodičům 
další náklady, které si leckdy nemohou dovolit.“

Mohlo by vás zajímat – vybraná čísla z pomoci 
Diecézní charity Plzeň cizincům v roce 2023:

V rámci projektu „Asistenční služby na pracovišti 
OAMP MV ČR v Plzni IX“ byly poskytnuty služby 
864 klientům.

V roce 2023 využilo služby Poradny pro cizince 
1 649 klientů. Pracovníci s nimi realizovali cel-
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kem 2 739 půlhodinových intervencí a 2 502 
patnáctiminutových kontaktů.

Služby Asistenčního centra využilo 273 kli-
entů, s nimiž pracovníci centra realizovali 451 
konzultací.

Nabídku aktivit Komunitního centra v roce 
2023 využilo 627 občanů Ukrajiny.

Projekt Asistenční služby na pracovišti OAMP MV 
ČR v Plzni je finančně podporován Ministerstvem 
vnitra České republiky a UNICEF v rámci dotace 
na integraci cizinců.

Komunitní centrum a Asistenční centrum 
pro uprchlíky z Ukrajiny Plzeň, číslo projektu: 
CZ.03.02.01/00/22_099/0000811, je spolufinan-
cován Evropskou unií.

Hana Kozlová, Eva Petříková, Petr Šimek

Diecézní charita Plzeň vyhlašuje výběrové řízení na obsazení 
pozice Ředitel/ředitelka Městské charity Plzeň
Kontaktní osoba: Ing. Jiří Lodr 
Tel.: 731 433 001, e-mail: jiri.lodr@dchp.charita.cz 

Základní požadavky:
• VŠ vzdělání, sociální, zdravotní či ekonomické 

výhodou,
• praxe v řídící pozici 5 let,
• znalost práce na PC (MS Office, internet, 

sociální sítě),
• řidičské oprávnění sk. B.
• orientace v oblasti sociální práce a zdra-

votní péče,
• zkušenost s realizací projektů financovaných 

z dotací,
• zkušenost s čerpáním dotací a grantů,
• orientace v oblasti fundraisingu a PR,
• komunikativnost, empatie, samostatnost a 

časová flexibilita,

• osobní zakotvení v křesťanských hodnotách 
a ochota pracovat a řídit organizaci v jejich 
duchu,

• trestní bezúhonnost a zdravotní způsobilost.
Co nabízíme:
• finanční ohodnocení na úrovni manažera 

v oblasti NNO – smluvní mzda,
• práci na plný úvazek,
• 5 týdnu dovolené,
• manažerské vzdělávání a supervizi,
• možnost profesního růstu a doplňování 

vzdělání,
• služební vozidlo a IT vybavení i k soukromým 

účelům,
• služební telefon,
• benefity,
• flexibilní pracovní dobu,
• možnost přidělení služebního bytu.

Podmínky pro zařazení do výběrového řízení:
Do 15. 10. 2024 zašlete na e-mail jiri.lodr@dchp.charita.cz nebo do datové schránky Diecézní 

charity Plzeň, ID datové schránky: 4xqtw67 
• profesní životopis,
• motivační dopis v rozsahu max. jedné strany A4,
• kopii dokladu o nejvyšším dosaženém vzdělání,
• čestné prohlášení o bezúhonnosti.
Vybraní uchazeči budou pozvaní k osobnímu pohovoru. 
Nástup dle dohody.
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Okénko pro děti

Ježíš odešel z tyrského kraje a šel přes Sidón územím Desetiměstí ke Galilejskému moři. 
Přivedli k němu hluchoněmého a prosili ho, aby na něho vložil ruku. Vzal ho stranou od 
zástupu, vložil mu prsty do uší, dotkl se slinou jeho jazyka, vzhlédl s povzdechem k nebi 
a řekl: „Effatha!“

Toto je úryvek z Markova evangelia, které připadá na 23. neděli v mezidobí. Tvým úkolem je vyluštit 
tajenku a zjistit tak, co znamená slovo EFFATHA.

Barbora Švédová
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Milí přátelé,
asi každý z nás zažil nějakou výzvu, kdy jsme 

dostali šanci něco vybudovat, museli jsme na to 
jít od začátku, dopustili jsme se mnoha různých 
často zbytečných chyb a jen po poučení se z nich 
jsme postoupili. Může to být třeba profese, ke 
které neměl člověk optimální předpoklady, 
náročná cesta nebo studium, pro někoho třeba 
i duchovní formace podle náročné spirituality. 
Člověk si sáhne na dno nebo přinejmenším 
„osahá“ své limity.

Po Hospodinově vítězství nad faraonem stály 
před lidem Izraele na poušti dva zásadní úkoly: 
jednak zajistit a „zasmluvnit“ vztah s Hospodinem, 
vítězem a partnerem, jak jsme viděli v předcho-
zích textech; jednak dojít do zaslíbené země, 
jak popisuje kniha Numeri, o které se bude psát 
tady. V hebrejštině je titul knihy Bmidbár, tedy 
„na poušti“, zatímco řecké Aríthmoi vyjadřuje 

totéž, co latinské Numeri, tedy „čísla“, detail-
něji výčty rodů patřících k Hospodinovu lidu, 
jak jsou uvedeny v prvních kapitolách knihy. 
Příslušnost k Hospodinovu lidu znamená být 
dědicem Božích zaslíbení jeho lidu, praktičtěji 
i nárok na různé veřejné funkce v Izraeli.

Tato Čtvrtá kniha Mojžíšova uzavírá přípravou 
na tažení (do Nu 10,10) Sinajskou perikopu. 
Následuje vlastní tažení lidu Izraele až k vý-
chodnímu břehu Jordánu až do konce knihy. 
Pobyt lidu Izraele v moábských pustinách v Nu 
21,21 – 36,13 je pojednán podrobněji. Z hlediska 
žánrů text kombinuje vyprávění s následující 
legislativou, která z něj vždy ad hoc vychází, 
např. před počátkem tažení je řád troubení ke 
svolání lidu (Nu 10,1–10).

Výraznými epizodami během tažení jsou reptání 
Árona a Miriam proti Mojžíšovi (Nu 12), průzkum 
zaslíbené země zvědy (Nu 13–14), Kórachova 

Co na to Písmo?
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vzpoura (Nu 16*), hadi a měděný had (Nu 21*) 
i příběh Hospodinova neizraelského proroka 
Bileáma (Nu 22–24). Společným jmenovate-
lem těchto scén i vyznění knihy jsou selhání 
a přiznávaný nedostatek důvěry Hospodinu 
jak exponentů lidu, tak i jeho celku. Nejcha-
rakterističtějším i nejhroznějším detailem je 
epizoda, kdy se lid zmanipulovaný zbabělostí 
zvědů, kteří se vrátili z průzkumu zaslíbené 
země, rozhodne pro „antiexodus“, tedy návrat 
do Egypta, tedy do otroctví pod novým vedením. 
Předtím chtějí ukamenovat Mojžíše, Árona, 
Jozua a Káleba a jen přímý Hospodinův zákrok 
tomuto zvrácenému záměru zabrání, zároveň ale 
stanoví trest za nedůvěru – za 40 dní průzkumu 
budou Izraelité 40 let chodit a bloudit pouští, a 
až následující generace dojde do zaslíbené země 
(Nu 14*). Číslo kapitoly s hvězdičkou znamená, 
že pojednávaný argument je v části uvedené 

kapitoly – někdy i napříč – a vyhledání veršů 
se ponechává laskavému čtenáři.

„Remcání“ lidu např. na složení stravy či nedo-
statek vody permanentně otravuje atmosféru 
uvnitř lidu a ani Mojžíš a Áron už nemají dost sil 
a víry stále obhajovat Boží záměr. Jistě je pravda, 
že i mana je jednotvárná strava a schází např. 
cibule nebo pór, ale tyto poukazy ukazují, že lid 
nedokáže žít zodpovědně ve svobodě a něco 
za ni dočasně obětovat. Tím si velmi zdržuje 
a komplikuje cestu ke svobodě, sráží autoritu 
vůdců i realistické přijetí vlastních možností 
a vděčnost za dar svobody. Není těžké nalézt 
analogie do současnosti, starý příběh v knize 
Numeri ale nabízí vidět celou situaci s nadhle-
dem a odstupem, které jsou pro spravedlivé 
posouzení situace potřebné. Mým přáním je, 
abychom z něj načerpali sílu k vedení našich 
bojů na cestě ke svobodě, kterou nám dává Pán.

Na poušti  P. Pavel Větrovec
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Diecéze plzeňská
14. září Diecézní pouť, Klášter Teplá

Druhý zářijový víkend proběhne další ročník diecézní pouti v klášteře v Teplé. Čeká na vás 
setkání s otcem biskupem, zajímavý program pro děti i dospělé a v neposlední řadě i slavení 
mše svaté. Více informací na plakátku nebo v sekci Pastorační oddělení.

16. září Live s biskupem
Pravidelný živý stream plzeňského biskupa Tomáše Holuba se uskuteční 16. září od 20.00. I  ímto 

způsobem chce být v kontaktu s lidmi, zvláště z plzeňské diecéze. Zváni jsou ale úplně všichni. 
Otázky můžete posílat na adresu live@bip.cz nebo se můžete ptát a reagovat přímo v živém 
chatu během vysílání na YouTube. Těšíme se na vaše otázky a reakce.

12. října Setkání sborů plzeňské diecéze, Plasy
Letošní Setkání sborů plzeňské diecéze proběhne v sobotu 12. 10. 2024 v Plasích v kostele 

Nanebevzetí Panny Marie.
Začneme v 10 hodin mší svatou v klášterním kostele, kterou bude sloužit duchovní rádce 

chrámových hudebníků pater Ivan Pavlíček. Následovat bude zkouška společných skladeb, 
oběd, během kterého budou scholy rozděleny, aby mohly zkoušet svá jednotlivá vystoupení 
v kostele. Oběd bude v nedalekém Santiniho sále. Později bude následovat vystoupení jednot-
livých sborů a na závěr odpoledne společné vystoupení všech sborů najednou. Předpokládaný 
konec akce je v 17 hodin.

Na Setkání sborů se můžete přihlásit do konce srpna na e-mailu nosek@bip.cz.
Za spolupráci děkuje a na setkáni se těší Aleš Nosek

Co se chystá

Veškeré plánované akce najdete na www.bip.cz
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20. září od 19.00 Tereza Fialová a Petr Ště-
pánek, Klášter Teplá

Pořad s názvem Listy Důvěrné představí 
posluchačům vybrané milostné dopisy Leoše 
Janáčka Kamile Stösslové a nesmrtelnou 
hudbu z jeho klavírního díla. Legendu české-
ho herectví Petra Štěpánka jako stárnoucího 
Janáčka a klavíristku Terezii Fialovou jako 
skladatelovu mladistvou múzu Kamilu dělí 
podobný věkový rozdíl jako hlavní „protago-
nisty“. Co je však spojuje, je vášeň projevu, 
cítění fráze a pokora k textu.

20. září od 17.00 Vernisáž výstavy o Heřmanu 
Josefu Tylovi / Jídelna opatského bytu 

Průvodní slovo přednese kurátorka výstavy 
Mgr. Jana Oppeltová, Ph.D. z Katedry historie 
Filozofické fakulty Univerzity Palackého v Olo-
mouci. Vstup volný.

Sokolov
28. září od 16.00 Varhany trochu jinak, Loket

Na koncertě vystoupí Lída Prchalová (varhany), Denisa Krynická (příčná flétna) a Kesi Prchalová 
(registrace). Těšit se můžete nejen na klasické skladby významných skladatelů, ale i na filmové 
a moderní melodie ze současnosti. Vstupné je dobrovolné. 

Domažlice
29. září od 15.00 Slavnostní žehnání křížové cesty, Smržovice – Branišov

Biskup Tomáš Holub přijede požehnat křížovou cestu. Začátek bude u kapličky svatého Vác-
lava ve Smržovicích a následně bude program pokračovat na křížové cestě. Ta měří cca dva 
kilometry a vede po polních i lesních cestách. Zakončení proběhne u kaple blahoslaveného 
Karla Rakouského nad Branišovem.

Karlovy Vary
5. září od 19.00 Muž, který sázel stromy, Žlutice

Ve spolupráci s městem Žlutice Vás hned po prázdninách srdečně zveme na dlouho připra-
vovanou akci do kostela sv. Petra a Pavla ve Žluticích. Marek Eben se nás pokusí vtáhnout do 
příběhu knihy autora Jeana Giono: „Muž, který sázel stromy“. Úvodní slovo přednese Mons. 
Tomáš Holub, biskup plzeňský. Hudební varhanní doprovod nabídne Oktavián Bok. Přijeďte, 
přijďte!

29
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Plzeň-město
1. září od 14.00 Pohádkové náměstí, Dobřany

Na náměstí T. G. Masaryka na vás od 14.00 čekají workshopy, zábavná pohádková sta-
noviště, ale i skluzavka nebo kolotoč. Program vyvrcholí pohádkou o Hledání ztracené 
hvězdy v 16.00.

9.–11.  září zápis do kroužků, salesiánky Plzeň-Skvrňany
Zápis do kroužků v novém školním roce proběhne v Klubu vždy od 14 do 18 hodin. Více infor-

mací o nabídce kroužků naleznete na stránkách sester salesiánek. 

15. září od 15.00 Svatební cesta do Jiljí, Meditační zahrada
Divadelní představení s názvem Svatební cesta do Jiljí uvede Divadlo JakoHost. Vstupné je 

dobrovolné.

22. září od 16.00 Odpolední slavnost s Händlem, Meditační zahrada
Zaposlouchejte se do tónů vážné hudby uprostřed Meditační zahrady. Vystoupí Orchestr Jižního 

předměstí, který umělecky vede Martin Kaplan. 

Plzeň-sever
8. září od 16.45 Přednáška a koncert, Plasy

Druhý večer Plaského varhanního podzimu proběhne v neděli 8. září a bude věnován zahájení 
stavby klášterního kostela v Plasích roku 1154 a jeho vysvěcení roku 1204. Přednáška začne v 
16.45 v prostorách Santiniho sálu. O Románském portálu bude mluvit pan ing. arch. Zdeněk 
Chudárek. Od 18.00 se v kostele Nanebevzetí Panny Marie rozezní varhany, rozezvučí je Adam 
Viktora.

29. září od 18.00 koncert Varhan a flétny, Plasy
Koncert se uskuteční v rámci Plaského varhanního podzimu. Třetí večer Plaského varhanního 

podzimu bude věnován staviteli varhan klášterního kostela v Plasích Abrahamu Starckovi (365 
let od narození a 315 let od úmrtí). V neděli 29. září od 18.00 v kostele Nanebevzetí Panny Marie 
v Plasích vystoupí: Jaroslav Tůma (varhany) a Yoshimi Óshima z Japonska (flétna).

Tachov
12. září od 18.00 Hudební léto Borska 2024, Staré Sedlo

V rámci festivalu duchovní hudby – Hudební léto Borska bude desátý z koncertů patřit duu, 
které tvoří Jan Fraus (zpěv) a Eva Vimrová (klavír).

26. září od 18.00 Hudební léto Borska 2024, Rozvadov
Přijďte si poslechnout poslední koncert Hudebního léta Borska, na kterém vystoupí Tachovský 

dětský sbor.
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DCM  
Diecézní centrum mládeže

DCM, Františkánská 11, Plzeň 301 00 (vchod vedle Muzea církevního umění)
Facebook: DCM Plzeň • Instagram: dcm_plzen • YouTube: DCM Plzeň
web: dcmplzen.cz • e-mail: dcm@bip.cz. Neváhejte se na nás s čímkoliv obrátit.

Proběhlo:
Quest

V červenci se na faru v Nečtinech sjelo na 22 mladých, aby 
zde prožili týdenní akci Quest. Quest je zaměřený na žití 
společenství a víry. V týmu jsme měli již několik zkušených 
quesťáků, kteří již odrostli účastnickému věku a dali se do 
vedení. Také nás v týmu podpořilo několik mladých z řad vy-
sokoškolského společenství HORA a pár přátel z jiných diecézí.

Celý Quest se nesl v duchu Pána prstenů: Návrat krále, 
čímž jsme završili naše tříroční putování společně s Frodem 
a Aragornem. Každé dopoledne byla na programu krátká 
promluva, kterou pak děti probraly v užší skupince. Témata 
jsme ukotvili v ukázkách filmu a hlavně se týkaly našeho 
každodenního života – například jsme si povídali o různých 
druzích přátelství, o strachu, naději či o pomoci bližnímu. 
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Odpoledne byl program různorodý: výlet, hry, squaty (tedy workshopy, např. výroba psacích 
bločků, dramaťáček, contemporary dance či hudební). Z her měla největší úspěch běhací, sbírací 
hra v lese na princip Osadníků. Každý den jsme zakončili modlitbou chval v krásně vyzdobeném 
kostele. Týden to byl opravdu povedený a ač fyzicky unavení, všichni jsme odjížděli s nadšením 
a radostí.
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Připravované akce:
Více o všech našich akcích včetně přihlašování najdete na dcmplzen.cz/akce.

Poutní víkend pro mladé
Cesta krajinou i vlastní duší pro všechny mladé. Akce probíhá současně s Diecézní poutí v Teplé. 

Je určena všem od 13 do 30 let. Koná se v termínu 13.–15. září 2024.
Je to příležitost se opět vidět s kamarády z diecéze, prohloubit přátelství a víru. Na programu je 

páteční putování ( je také možnost přijet až večer do kláštera), večerní chvály, diskuze, hra, mše 
svatá společně s celou diecézí, večerní pohoda při opékání, pokec v kavárničce, deskovky… To 
vše v klášteře Teplá (a po cestě).

Velký poprázdninový úklid
7.–11. října bude v odpoledních hodinách probíhat na DCM velký úklid a bílení pokoje po-

jmenovaného po klášteře Nový Dvůr. Budeme rádi za každou pomocnou ruku, práce je tu dost.

Fotky z akcí DCM naleznete na 
www.dcmplzen.cz/fotky a na našem FB a IG.
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Daleko předaleko se v těch nejhlubších Sude-
tech ukrývá zapomenutý poklad: Pod Vladařem 
je kraj syrový, divoký, vulkanický a břidličný, 
s jedlemi a křepelkami, s netušenými obzory 
a netušenými vertikálami vrchů, s vesnicemi bez 
krámů a bez hospod; je odtud daleko do Čech 
i daleko do Německa. Cesty tu lemuje štěrk a suť, 
rostou tu divizny a zlatožlutý barvířský rmen. 
Kraj temný, se zlatavými stíny a odlesky. Vladař 
se svými strmými, většinou lesnatými svahy 
a s nápadnou vrcholovou plošinou je výraznou 
dominantou zdejší krajiny, píše V. Cílek v knize 
Krajina a revoluce.

Mohutný čedičový vrch je korunován hal-
štatsko-laténským hradištěm, kterému není 
v celých západních Čechách rovno a směle 
se vyrovná i daleko slavnější Závisti. Celou 
plošinu lemuje téměř dvacet kilometrů (sic!) 
několikanásobných hradeb bránících horu 
i akropoli (řec. ακρόπολη – doslova vyšehrad; 
horní město). Valy jsou dosud vysoké a v terénu 

velmi dobře patrné. V dobách, kdy Římané 
zakládali republiku, o které víme skoro vše, 
tady sídlil lid, o kterém nevíme vůbec nic. 
Archeologický výzkum je zatím jen skromný, 
avšak přinesl některé pozoruhodné objevy jinde 
v Zaalpí nevídané, jako je záhadná dřevěná 
konstrukce v prameništi pod vrcholem, kterou 
dnes můžete obdivovat v krajském muzeu. 
V akropoli navíc překvapí desítky metrů široká 

Toulky diecézí
Kraj pod Vladařem

Aleš Grubr

Vrch Vladař. Zdroj Mapy. cz

Žlutický kancionál. Zdroj Muzeum Žlutice
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eliptická cisterna, kterou tam Keltové vykopali 
v tvrdém čediči a jež sloužila jako jediný zdroj 
vody. Život hradiště skončil mohutným požárem, 
sídlo o půdorysu středověké Plzně osiřelo a vše 
bylo zničeno a zapomenuto. Vanitas vanitatum 
et omnia vanitas…

Do dějin vešel Vladař znovu za husitských 
válek, kdy se na něj uchýlil zloduch/bratr* Žiž-
ka prchající se svými bojovníky před zemskou 
hotovostí Jindřicha z Plavna, když ho před tím 
opatrní žlutičtí měšťané nechtěli vpustit do 
bezpečí hradeb. Husité se jako obvykle probili 
z obklíčení, pak se po čase jako obvykle vrátili, 
křižácké město jako obvykle vypálili a jako obvykle 
do něj dosadili posádku, tentokrát pod vedením 
obávaného válečníka Jakoubka z Vřesovic. 
Tento se ale ukázal jako neobvykle schopný 
diplomat a i když si sem tam vyrazil zaloupit 
(zvyk je železná košile), kupodivu pomohl na 
koncilu vyjednat basilejská kompaktáta a navíc 
pod jeho vedením začaly Žlutice prosperovat. 
A jejich prosperita stála o sto let později u zrodu 
významné literární památky – slavného Žlutického 
kancionálu. Tenhle nádherný, rozměrný, bezmála 
třicet kilogramů vážící a bohatě iluminovaný 

zpěvník byl pořízen za téměř tři sta kop grošů 
a jeho současná hodnota je odhadována také 
na tři sta, ale miliónů korun. Originál je uložen 
v Památníku národního písemnictví, ale žlutičtí 
si před pár lety udělali radost a nechali zhotovit 
jeho věrnou kopii, kterou si můžete prohlédnout 
a prolistovat v malém městském muzeu. Je to 
fakticky nádherný kousek, skoro se divím, že na 
něj přes náměstí nestojí dlouhá fronta - téměř 
nikdo o tomto unikátu neví. A propos, pokud 
si chcete podle něj zazpívat pár písniček, po-
čkejte na nedělní mši, několik skladeb najdete 
i v současném kancionálu.

Panenko skákavá, teď jsem si uvědomil, že 
jsem zapomněl na jedno významné poutní 
místo kousek od Žlutic a už se mi sem nevejde. 
Tak někdy příště. 

Ze Žlutic vede na Vladař naučná stezka dlouhá 
cca 5 km s dost hrozným převýšením téměř 

čtvrt kilometru a je spíš jen pro pěší. Z vrchu je 
nádherný výhled zvláště v zimě, v létě překáží 
listí stromů.

*Račte si vybrat dle toho, které straně fandíte.

Sloup Nejsvětější Trojice. Zdroj Mapy.cz

Pohled z Vladaře. Zdroj Mapy.cz
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V sobotu 14. 9. 2024 od 9:00 hod. budeme opět prodávat na diecézní pouti v Teplé, kde 
přivezeme aktuální novinky z našeho nakladatelství, kalendáře a diáře na rok 2025, de-
vocionálie a liturgické předměty.

Těšíme se na Vás.

Knižní a jiné novinky

Indiánský mesiáš
Ježíš a hledání vize
Steven Charleston

Kniha Stevena Charlestona je autorovým životopisem, průvodcem 
historií a tradicemi severoamerických indiánů i osobitým výkladem 
Matoušova evangelia v jednom.

Kdybys znala Boží dar...
Jacques Philippe

Křesťanství se nezakládá na lidském úsilí, ale na Boží milosti, která 
se dává zdarma. Zlatou nití této knihy je právě „umění přijímat“ – při-
jímat milost, přijímat celé bohatství Otcovy milosrdné lásky: „Kdybys 
znala Boží dar…“ (J 4,10), říká Ježíš u studny samařské ženě, která 
své štěstí hledá všude možně, jen ne v Bohu. V závěrečné kapitole 
autor vše ilustruje na známé židovské dívce z Holandska, jež k tomuto 
umění dospěla v nezvykle krátkém čase, a k tomu ještě v prostředí, kde 
bychom zrovna růst důvěry v Boha asi nečekali: „Z tvých rukou, Bože 
můj, přijímám všechno tak, jak to přichází. 

Karmelitánské 
nakladatelství  
informuje
Bc. Tereza Pošvec Matyášová
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Láska, která nás přesahuje
Jana Sieberová

Žijeme v době plné neklidu, v době plné agrese. Hledáme pokoj. 
Můžeme ho najít v srdcích mužů a žen, kteří stojí na prahu věčnosti, 
protože jsou moudří a pokorní. Nemusíme daleko cestovat. Stačí 
navštívit nemocného člověka a vnímat život jeho očima. I do našich 
srdcí bude pronikat Boží láska, která se nachází uprostřed zápasu v 
přípravě na smrt. Kniha je svědectvím pozůstalých lidí, kteří pečovali o 
své blízké doma. Jejich rozhodnutí vyžadovalo konkrétní čin v podobě 
času, který jim věnovali. V bolesti a strachu dokázali otevřít srdce. V 
tomto prostoru byli obdarováni odpuštěním, smířením a poznáním, 
že vzájemná láska nás dokáže skutečně osvobodit.

Svatební pouť do Věčného města
Jakub Neumann

Vydejte se s námi na svatební cestu italskou krajinou z horského kláštera 
La Verna přes Assisi do Věčného města Řím. Vystoupejte po strmých 
svazích hor, navštivte prastaré kláštery a ponořte se s námi do ticha 
panenských lesů, abyste zas o moment později s námi sestoupali do 
ruchu středověkých městeček, kde se čas zastavil před mnoha staletími. 
Během našeho skoro měsíc trvajícího dobrodružství jsme plánovali 
společnou budoucnost, a přestože naše pouť byla ovlivněna pandemií, 
přinesla nám mnoho radosti a vzpomínek hodných k zaznamenání. 
Neboť i tato méně známá poutní cesta čeká 
na své znovuobjevení.

Modlím se za svého syna nejen 31dní
Monika Vejmělková, Jakub Vejmělka
Autoři a zároveň rodiče se zamýšlí nad tématy: svoboda, jít plně za 

Bohem, přebírání zodpovědnosti, odpuštění, pokoj, rozeznání dobrého 
a zlého, přátelé, sexualita, emoce a rozum, rozhodování a dalšími.

Nepřehlédněte informace Karmelitánského knihkupectví
Otevírací doba září 2024
Pondělí, středa, čtvrtek 9:00–17:00
Úterý, pátek:  8:30–16:00
Sobota a neděle:  ZAVŘENO
Polední pauza Po–Pá od 12:00–12:30 h!!!

5. 7. a 6. 7. 2024 státní svátek – zavřeno
Provoz prodejny a aktuální novinky z Kar-

melitánského knihkupectví Plzeň můžete 
sledovat i na Facebooku nebo na webovém 
portálu eshop.cirkev.cz.



Název kapitoly
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14. 9. Teplá, Diecézní pouť

28. 9. Stará Boleslav, Národní pouť

Z diáře emeritního 
biskupa Františka

Titulní fotografie: Jindřich Fencl. Další fotografie v tomto vydání: Soňa Pikrtová, Mirosław Gierga, Václav Beneš, Jiří 
Strašek, fotoarchiv Questu, fotoarchiv Pastoračního oddělení.

Vážení čtenáři, vítáme také vaše obrazové a textové příspěvky do Zpravodaje,  
které můžete posílat na adresu zpravodaj@bip.cz nebo poštou  
(nám. Republiky 35, Plzeň, Plzeň, 301 00).
Web plzeňské diecéze: www.bip.cz.
Těšíme se na vaše příspěvky.
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1. 9. 10:00 – Hlohová, kostel sv. Jiljí, mše sv.

2. 9. 9:00 – Plzeň, kostel Panny Marie 
Růžencové, zahájení školního roku 
Církevního gymnázia

5. 9. 17:00 – Žlutice, beseda s Markem 
Ebenem (Muž, který sázel stromy)

8. 9. 10:00 – Mariánská Týnice, mše sv. 
k uvedení nové duchovní správy far-
ností Kralovice, Jesenice a Lubenec

10. 9. 16:00 – Plzeň, Meditační zahrada, 
zahradní slavnost

11.–12. 9. Freising, kongres Renovabis

12. 9. 16:00 – Plzeň, katedrála sv. Barto-
loměje, mše sv. s žehnáním praporu 
kapely 35. plz. pluku

14. 9. Teplá, Diecézní pouť

15. 9. 10:00 – Přeštice, kostel Nanebevzetí 
Panny Marie, mše sv. k uvedení nové 
duchovní správy

 15:00 – Němčice, žehnání varhan

16. 9. 20:00 – Plzeň, Live s biskupem #21

16. 9. Cheb, evangelizační setkání

 13:00 – Šitboř, žehnání zvonů

16. 9. 20:00 – Plzeň, Live s biskupem #21

22. 9. 11:00 – Dýšina, kostel nejsv. Trojice, 
mše sv. s biřmováním

 15:00 – Touškov, otevření meditační 
zahrady

25. 9. 9:30 – Praha, Ekumenická komise ČBK

26. 9. 10:00 – Praha, Školská komise ČBK

28. 9. Stará Boleslav, Národní pouť

29. 9. 10:00 – Tanaberk, kostel sv. Anny, mše 
sv. s biřmováním

 15.00 – Smržovice-Branýšov, žehnání 
křížové cesty

 18:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolomě-
je, Ekumenická neděle

Z diáře biskupa Tomáše

Zpravodaj plzeňské diecéze
vydává 1× měsíčně Biskupství plzeňské
nám. Republiky 35, 301 14 Plzeň
Odpovědný redaktor: Eliška Popelková – zpravodaj@bip.cz
Evidenční číslo MK ČR E22167

Redakce si vyhrazuje právo upravovat zaslané příspěvky. 
Tiskne MK-tisk Plzeň.
Uzávěrka tohoto čísla: 15. 8. 2024
Uzávěrka příštího čísla: 15. 9. 2024


